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Informace z Obecního úřadu Pomezí
Vážení spoluobčané,
dostává se Vám do rukou podzimní 

vydání Pomezského zpravodaje, kdy 
léto a prázdniny jsou nenávratně pryč 
a na nás čeká podzimní období s jeho 
vrtochy počasí, snad můžeme očekávat 
i dny krásného slunečného počasí plné 
zářivých podzimních barev.

Otevření nové školní družiny
O  prázdninách byla dokončena ná-

stavba školní družiny, která byla dne 
13.  9.  2023 slavnostně otevřena za 

účasti mnohých rodičů i dětí. Od září 
tedy mohou žáci naší školy využívat 
krásnou, prostornou, vzdušnou a nově 
vybavenou školní družinu. Celkové 
náklady stavby činí 6 017 364 Kč.

Výměna akumulačních kamen 
I. Mateřská škola Pomezí
O  prázdninách byla technickými 

pracovníky obce provedena výmě-
na akumulačních kamen ve  třídě 
a  dalších prostorách užívaných dět-
mi v  I. Mateřské škole Pomezí (dolní 
školka), celkové náklady na akci činily 
174 086 Kč.

Výstavba chodníků
Ve věci akce chodník Školní jídelna – 

rybník byla dotace z Ministerstva pro 
místní rozvoj ČR ve výši 85  % uzna-
telných nákladů schválena, v současné 
době je připravována zadávací doku-
mentace, plánovaný začátek stavebních 

prací v případě úspěšného zadávacího 
řízení je v jarních měsících 2024.

Na akci chodník od obecního úřadu 
po křižovatku na Květnou byla podána 
v měsíci červnu 2023 žádost státnímu 
fondu dopravní infrastruktury o  po-
skytnutí dotace, dosud není znám vý-
sledek řízení.

Realizace úspor energie 
v kulturním domě a obecním úřadu
Za přispění 50% dotace z POV Par-

dubického kraje byla v  rámci energe-
tických úspor provedena výměna vý-
plní z luxfer za plastová okna v přísálí 
kulturního domu a dalších provozních 
prostorách KD, výměna vchodových 

dveří z vestibulu do KD a dále výměna 
starých dřevěných oken v  zadní části 
budovy obecního úřadu. Celkové ná-
klady na akci činily 281 463 Kč.

Oplocení areálu 
u tělocvičny Pomezí
Byla provedena první etapa oplocení 

areálu u  tělocvičny Pomezí, na místě 

Noví občánci
•	Lorenc Štěpán   17. 7. 2023
•	Plšková Zora   18. 7. 2023
•	Maršálek Šimon  4. 8. 2023
•	Knötig Matyáš   9. 8. 2023
•	Mach Marek   15. 8. 2023
•	Němec Jakub  29. 8. 2023
•	 Janda Petr   19. 9. 2023

původního plotu od potoka, bylo vy-
budováno nové oplocení. Za branka-
mi pak byly instalovány sítě, aby ne-
musely děti neustále běhat do potoka 
hledat míč. U zahrady mateřské škol-
ky od potoka a  ve směru od Poličky 

byly umístěny branky a  brána, které 
jsou odemčené, a  areál je tak volně 
přístupný. Pro rok 2024 je plánováno 
dokončení oplocení na straně od sil-
nice mezi tělocvičnou a ZŠ. V případě 
zájmu spolků v obci bude poté možné 
pořádat letní kulturní akce s možností 
výběru vstupného.

Zpívání u Vánočního stromu
Zveme občany na každoroční Zpívá-

ní u vánočního stromu, které proběh-
ne v sobotu 16. 12. 2023 od 16.00 hod. 
na prostranství u obecního úřadu.

Obec Pomezí
Mgr. Tomáš Lopour, starosta
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Kulturní komise obce Pomezí, škola a školky táhnou 
za jeden provaz

Dlabání dýní

Kulturní akce v  naší obci drží krok 
s akcemi konanými ve velkých obcích 
či městech, mnohdy jsou, co do atmo-
sféry a nálady návštěvníků, dokonce 
vyzdvihovány a chváleny. Nic z  toho 
by ale nebylo možné, kdyby nefungo-
vala spolupráce dvou klíčových složek, 
které se o kulturu v obci starají – kul-
turní a vzdělávací.

Většina pořádaných akcí tak probíhá 
za účasti pomezských učitelů, druži-
nářek a zejména našich žákyň a žáků, 
kteří vždy ochotně a zodpovědně na 
takových akcích pomáhají. 

Pro mladší děti vedou tvořivé dílnič-
ky, pomůžou s přípravou sálu, s deko-
racemi, instalacemi výstav a zajišťují 
mnohdy nedoceněnou roli „všudypří-
tomných pomocníků“. 

Velkou vstřícnost prokáže vždy škol-
ní družina se svými netradičními díl-
nami i vkusnou výzdobou, stejně tak 
vstřícné jsou i mateřské školy, které se 
zapojují zejména dekoracemi našich 
nejmenších žáčků. 

Skvělou ukázkou takovéto spolu-
práce byl první ročník Oslav podzim-
ní úrody, které se konaly 21. 10. 2023 
v předsálí kulturního domu, ve dvoře 
i na návsi. 

Do dýňové výzdoby se zapojily 
všechny výše zmíněné organizace, žáci 
všech školek, všech tříd prvního stup-
ně i druhostupňoví žáci vytvořili se 
svými učitelkami parádní a rozhodně 
nevšední dýňové dekorace, které ozdo-
bily celou náves. 

Ve dvoře kulturního domu se dlabaly 
dýně, ve vestibulu prodávaly dobroty 
z Květné zahrady, ale hlavní část oslav 
probíhala v předsálí. Zde voněla dýňo-
vá polévka od kuchařek ze školní ku-
chyně, bramborové placky, které při-
chystal II. stupeň ZŠ a vynikající vafle, 
které smažila družina. 

Celým oslavám dominoval stůl úro-
dy bohyně Živy, který představoval 
pastvu jak pro oči, tak pro chuťové 
pohárky. K ochutnání bylo snad téměř 
vše, co podzim nabízí, ať už slaného či 
sladkého, kyselého či mírně pikantní-
ho. Zatímco rodiče ochutnávali, děti 
malovaly kamínky či lepily papírové 
3D dýně. 

Spokojení odcházeli návštěvníci 
všech věkových kategorií, ale i sami 
pomocníci a pořadatelé. 

Podobných akcí, kde motorem je 
schopnost táhnout za jeden provaz, by 
mělo být víc. 

Za Kulturní komisi obce Pomezí 
Mgr. Marie Benešová

Semináře k dotacím
Vážení spoluobčané,
Ministerstvo životního prostředí 

v  nedávné době spustilo několik do-
tačních programů pro majitele všech 
typů bytových i  rodinných domů či 
veřejných budov, kteří chtějí zlepšit své 
bydlení, pořídit čisté zdroje energie 
a ušetřit za vytápění a vodu.

Ve spolupráci se Státním fondem 
životního prostředí pro vás města ve 
svitavském okresu pořádají semináře 
k  uvedeným dotačním programům. 
Jeden z nich se koná v pondělí 20. lis-
topadu v 17 hodin v Tylově domě v Po-
ličce, Vrchlického ulice 53. Na seminá-
ři budou všem zájemcům představeny 
jednotlivé dotační programy, možná 
výše podpory, k dispozici budou infor-
mační materiály. Bude zde prostor pro 
vaše dotazy a na místě budou také od-
borníci Místní akční skupiny připra-
vení poradit vám s  podáním žádosti 
o dotaci.

Pokud uvažujete o  rekonstrukci 
domu, můžete využít této příležitosti 
a semináře se zúčastnit. 

Aby byla zajištěna dostatečná kapa-
cita, organizátoři prosí vás, kteří ovlá-
dáte počítač, o vyplnění rezervačního 
formuláře na adrese https://1url.cz/ 
@uspory. Nebo vám s  vyplněním ur-
čitě rádi pomůžou rodinní příslušníci 
či kamarádi.

Seminář se koná i v jiných termínech 
v  dalších městech svitavského okresu 
6.  11.  2023 od 17.00 v  Moravské Tře-
bové, 13. 11. 2023 od 17.00 ve Svitavách 
a  27.  11.  2023 od 17.00 v  Litomyšli, 
bližší informace naleznete na webo-
vých stránkách www.obecpomezi.cz 
ve složce aktuality.

Všem vám přeji krásné podzimní 
dny.

Mgr. Tomáš Lopour, 
starosta

Dílničky Oslavy úrody
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Usnesení č. 8:
Zastupitelstvo obce schvaluje proná-

jem p. p. č. 212/2, 209/2, 206/2, 262/8, 
4793/2 a st. p. 644 se zařízením a sta-
vebním objektem bývalých kabin, bez-
úplatně. Nájemce bude hradit energie, 
vodné, stočné. Myslivecké sdružení 
je povinné se o pozemky řádně starat 
a provádět údržbu zelených ploch. Ná-
jemní smlouva se uzavírá na dobu neu-
rčitou s výpovědní lhůtou 6 měsíců.

Usnesení č. 9:
Zastupitelstvo obce schvalu-

je bezúplatnou smlouvu na převod 
p.  p.  č.  1020/10 uzavřenou mezi Úřa-
dem pro zastupování státu ve věcech 
majetkových a obcí Pomezí.

Usnesení č. 10:
Zastupitelstvo obce schvaluje bez-

úplatný převod inženýrských sítí na 
p.  p.  č.  4232 v  k. ú. Pomezí a  to vod-
ního díla – vodovodní řád a splašková 
kanalizace, stoka A-2.  1. a  veřejného 
osvětlení na uvedeném pozemku mezi 
Ing.  Milanem Kudláčkem (převodce) 
a  obcí Pomezí (nabyvatel) a  pověřuje 
starostu obce k podpisu smlouvy.

Usnesení č. 11:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

plnění plánu výstavby na rok 2023.

Usnesení č. 12:
Zastupitelstvo obce schvaluje výši 

členského příspěvku obce SO AZASS 
na rok 2024 207,54 Kč na 1 obyvatele 

Ze Zastupitelstva obce Pomezí
s navýšením o vliv inflace za předchá-
zející rok. Zastupitelstvo obce bere na 
vědomí návrh vedení SO AZASS na po-
stupné navyšování členských příspěv-
ků. Zastupitelstvo obce trvá na projed-
nání výše členského příspěvku obce SO 
AZASS pro každý následující rok dle 
předloženého návrhu s  předložením 
finanční analýzy ze strany SO AZASS.

Usnesení č. 13:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

Závěrečný účet SO AZASS za rok 2022.

Usnesení č. 14:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

Závěrečný účet Kraje Smetany a Mar-
tinů za rok 2022.

Usnesení č. 15:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

Závěrečný účet Mikroregionu Poličsko 
za rok 2022.

Usnesení č. 16:
Zastupitelstvo obce schvaluje v  části 

týkající se KÚ Pomezí plán společných 
zařízení v rámci Komplexních pozem-
kových úprav v  katastrálním území 
Modřec na veřejném zasedání.

Usnesení č. 17:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

zápis z jednání s vlastníky bytů – stav 
a řešení stávajících drobných staveb na 
pozemcích 623/1 a 625/2 v k. ú. Pome-
zí a souhlasí s  termínem k odstranění 
případně opravě staveb do 30. 6. 2024.

Usnesení č. 18:
Zastupitelstvo obce schvaluje vypo-

vězení všech nájemních smluv s výpo-
vědní dobou 3  měsíce, a  pachtovních 
smluv s  výpovědní lhůtou 6  měsíců, 
uzavřených mezi obcí Pomezí a  ná-
jemci na pozemky p. p. č. 623/1 a 625/2 
v k. ú. Pomezí, pokud nebude se všemi 
nájemci dohodnuto o způsobu ukonče-
ní smluv jinak.

Usnesení č. 19:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

zprávu o  chystané rekonstrukci stáje 
pro chov skotu na st. p. 454/1, 524 a 604 
a p. p. č. 5373 a 5374 stavebníka Agro-
nea, a. s.

Usnesení č. 20:
Zastupitelstvo schvaluje rozpočtové 

opatření č. 6.

Usnesení ze schůze Zastupitelstva 
obce Pomezí konané dne 30. 8. 2023
Usnesení č. 1:
Zastupitelstvo obce Pomezí určuje: 

Ověřovatelé zápisu: Václav Ohlídal, 
Vladimír Šedý, DiS. Návrhovou komi-
si: Mgr.  Jiří Svoboda, Ing. Libor Škor-
pík. Zapisovatelem je Věra Chemišin-
cová.

Usnesení č. 2:
Zastupitelstvo obce Pomezí schvaluje 

program zasedání dle pozvánky.

Usnesení č. 3:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

zprávu o činnosti rady obce.

Usnesení č. 4:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

zprávu ředitelů ZŠ a  MŠ o  připrave-
nosti na zahájení školního roku 2023–
2024.

Usnesení č. 5:
Zastupitelstvo obce schvaluje plně-

ní rozpočtu – příjmů a výdajů obce za 
sedm měsíců.

Usnesení č. 6:
Zastupitelstvo obce bere na vědomí 

zprávu o  činnosti kontrolního a  fi-
nančního výboru.

Usnesení č. 7:
Zastupitelstvo obce schvaluje prodej 

části p.  p.  č.  565/1 o  výměře 49 m2 za 
cenu 40,00 Kč/m2.

Výstavba optické sítě
Společnost Cetin,  a.  s. z  dotačních 

titulů plánuje v obci Pomezí výstavbu 
optické sítě, v současné době je společ-
ností KVZ spol., s. r. o. Zlín zpracová-
ván projekt a probíhá územní řízení na 
příslušném stavebním úřadu. Pracov-
níky společnosti Vegacom, a.  s. (zajiš-
ťující komunikaci s vlastníky nemovi-
tostí) pak byli osloveni vlastníci domů, 
které mají být v rámci této akce připo-
jeny k optické síti.

Projekt nezahrnuje celou obec, k  to-
muto byl vedením obce dotázán in-
vestor a  další zúčastněné společnosti 
a  dle jejich vyjádření domy, které ne-
jsou v  projektu zahrnuty, nesplňují 
podmínky poskytnutí dotace (z  dů-

vodu že již údajně mají možnost do-
statečné rychlosti internetového při-
pojení). Tyto údaje byly vedením obce 
rozporovány, vzhledem k  dotačním 
podmínkám je však nebylo možné do 
akce zahrnout. Vedení obce oslovilo 
společnost Cetin, a. s. s požadavkem na 
zasíťování celé obce a  připojení všech 
domů s výsledkem, že součástí projek-
tu z  dotačních prostředků mohou být 
pouze přípojná místa s  dosud nízkou 
možnou rychlostí připojení. Možnost 
dalšího rozšíření sítě z  investic spo-
lečnosti Cetin,  a.  s. nebyla vyloučena. 
Vlastníci nemovitostí, které mají být 
v  rámci projektu připojeny k  optic-
ké síti, byli osloveni pra- str. 6 
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Uplynulých deset měsíců školního 
roku 2022–2023 nám v  mateřské ško-
le sice utekl jako voda, ale byl naplněn 
spoustou krásných událostí a  zajíma-
vých okamžiků, o  které bychom se 
s Vámi rádi podělili.

První měsíce školního roku patřily 
nejen seznamování se s  novými ka-
marády, ale i  ochutnávání dozrávají-
cího ovoce a  vlastnoručně upečeného 
štrůdlu, hrám v pestrobarevné záplavě 
spadaného listí na školní zahradě a tvo-
ření z přírodnin.

Během září jsme díky rodině Rich-
terových společně podnikli adaptační 
výlet do stáje v Květné. Navštívili jsme 
MIME Fest v divadelním klubu v Polič-
ce, kde děti zhlédly představení, Tulák 
po hvězdách,

V září 2022 uvítala krátkým pásmem 
písní a básní skupina dětí z 1. MŠ Po-
mezí nově narozené děti naší obce.

Společně s rodiči jsme si užili tvořivé 
odpoledne s názvem Dýňohraní, kde si 
děti mohly vyrobit dýni z různorodého 
materiálu nebo vydlabat dýňová straši-
dla.

V době předvánoční nás sice v několi-
ka vlnách početně oslabily neštovice, ale 
na vánoční setkání s rodiči ve školce se 
nám podařilo napéct kokosové sušenky 
i nazkoušet volnou dramatizaci pohád-
ky „Paleček a jeho kamarádi, která byla 
v repertoáru dětských her ještě mnoho 
týdnů po jejím uvedení.

Jelikož letošní zima pořádnou sněho-
vou nadílkou děti alespoň na chvíli po-
těšila, plně jsme využívali valy na školní 
zahradě a nedaleký kopec k zimním ra-
dovánkám.

Ohlédnutí za školním rokem 2022/23 I. MŠ Pomezí
V  letošním roce mne potěšil zájem 

ze strany rodičů předškoláků o společ-
nou přípravu dětí na školní docházku 
v podobě nadstandartní aktivity, Hrát-
ky s  předškoláky, kde hravou formou 
rozvíjíme schopnosti a dovednosti dětí 
v oblasti jemné motoriky a grafomoto-
riky, sluchového i  zrakového vnímání, 
matematických představ, řeči, myšlení 
a časoprostorové orientace.

„Předškoláček“, jak s dětmi pravidel-
né přípravě na čtení, psaní, počítání 

zkráceně říkáme, by nebyl u dětí tolik 
oblíbený, kdyby se rodiče aktivně neza-
pojovali. Velké ocenění tak patří nejen 
dětem za jejich usilovnou práci, ale prá-
vě i rodičům za jejich čas, trpělivost za 
plnění domácích úkolů.

Touto cestou bych také ráda poděko-
vala rodině Pachovských, Richterových 
a  Fraňkových za finanční sponzorské 
dary pro naši MŠ.

Když se rok překulil, podíleli jsme 
se na Tříkrálové sbírce, dále jsme měli 
možnost navštívit horolezeckou stěnu 
v Poličce. Velké díky za úžasný program 
a tuto možnost patří rodině Kudových.

Dále jsme se zapojili do soutěže Mi-
nisterstva vnitra České republiky s ná-
zvem „Svět očima dětí“.

Přispívali jsme na rehabilitační po-
můcky v projektu Fond Sidus. I v letoš-
ním roce se 1. MŠ Pomezí zapojila do 
celostátní kampaně, Celé Česko čte dě-
tem, která si klade za cíl probudit u dětí 
zájem o  knížky a  podpořit tak rozvoj 
představivosti, paměti, myšlení i  emo-
cionálního zdraví.

Do světa pohádek a pohádkových pří-
běhů se s dětmi přenášíme i v průběhu 
celého roku, když před poledním odpo-
činkem z  knížek předčítáme. Potěšilo 
by nás radost z  četby sdílet společně 
s Vámi. 

Proto nám dovolte touto cestou oslo-
vit všechny maminky, tatínky, babičky, 
dědečky, tety i strýce a pozvat je ke spo-
lečnému čtení do naší mateřské školy.

Přijďte nám svůj oblíbený pohádkový 
příběh přečíst! Budeme se těšit.

Několikrát jsme navštívili výstavy 
v  CBM v  Poličce, které byly dozajista 
velice přínosné, jak pro děti, tak pro 
paní učitelky.

Zážitkem byla také návštěva pštrosí 
farmy v  Kamenci s  nutnou zastávkou 
na zmrzlinu.

V  rámci dopravní bezpečnosti jsme 
navštívili dopravní hřiště a  program 
určený pro děti v posledním roce před-
školního vzdělávání, Den bezpečnosti, 
kde se děti seznámily s  tím, co dělat 
v případě požáru, ohrožení života nebo 
nějakého úrazu.

Stejně jako v  loňském roce probíha-
ly mimoškolní aktivity  – saunování, 
výuka bruslení a výuka plavání. Navíc 
jsme zařadili tzv.  tělovýchovné pátky, 
kdy jsme pravidelně navštěvovali soko-
lovnu v Pomezí. Zde se nám o program 
postarala B. Krajíčková – cvičitelka tě-
lem i duší.

S koncem školního roku přišlo louče-
ní  – doba, kdy jsem si uvědomila, jak 
velmi mi budou chybět naši školáčci – 
rošťácká Lukáškova kuka- str. 5 
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Co nového v II. MŠ Pomezí

dla, Nikolčino nadšení do 
tvoření, Helenčiny zvídavé pomněnko-
vé oči, Kubíčkovo oslovení „paní ušitel-
ko“, Adélčina prosba o učesání culíku – 
neculíku a Janičky nesmělý úsměv.

Naši školáčci nám vypluli do nové 
životní etapy s vroucím přáním, aby se 
jim splnily všechny dětské sny a přání 
dne 16. 6., kdy proběhlo pasování školá-
ků v námořnickém stylu za účasti rodi-
čů, prarodičů a kouzelníka pana Jiřího 
Krejčího na školní zahradě MŠ.

Školní rok jsme zakončili výletem na 
Pasíčka. Zde si děti hrály na paleonto-
logy. Vyhrabaly kostru dinosaura a vy-
slechly mnoho zajímavých příběhů.

Mateřská škola byla v průběhu letních 
prázdnin 2023 uzavřena z důvodu nut-
ných oprav  – výměny akumulačních 
kamen, výmalby, nátěru herních prvků 

Ohlédnutí za školním rokem 
2022/23 I. MŠ Pomezí

a značení dopravního koutku na školní 
zahradě.

V tomto školním roce 2023/2024 na-
stoupí do mateřské školy šest nových 
dětí.

Pevně doufám, že i  nadále budeme 
vytvářet zdravé a  podnětné prostředí 
s  klidnou rodinnou atmosférou. Vést 
děti k všestrannému poznávání, k tvo-
řivé a samostatné činnosti s cílem získat 
rozmanité zkušenosti z oblasti živé i ne-
živé přírody. Vytvářet podmínky pro 
rozvoj dítěte po stránce citové, rozvíjet 
jeho sebevědomí a  vyjadřovací schop-
nosti, učit se být zodpovědný za své 
vlastní chování. Poznávat okolní svět 
především prožitkem.

Za celý kolektiv 1. MŠ Pomezí
Šárka Kašová, DiS.

ředitelka MŠ

 str. 4

Dětmi dlouho očekávané letní prázd-
niny utekly a  už je tu opět podzimní 
čas a  s  ním i  doba, kdy se děti vrací, 
nebo nově nastupují do škol a  školek. 
Pro mnohé je to období neradostné, ale 
pro jiné konečně nastal ten očekávaný 
den prvního nástupu do základní ško-
ly. Od nás tento den očekávalo 12 dětí. 
10 z nich nastoupilo do Základní školy 
v  Pomezí. Všem přejeme, ať se jim ve 
škole daří.

I  pro nás bylo září velmi specifické 
a náročné. Nově do II. Mateřské školy 
nastoupilo 7 dětí. Bylo přijato 1 dítě 
čtyřleté, 2 tříleté a 5 dětí mladších tří 
let. Jedno dítko nastoupí v  průběhu 

podzimu. Pro tyto děti to bývá větši-
nou první dlouhé a opakované odlou-
čení od rodičů, maminek. Proto je pro 
ně nástup do MŠ náročnější. V přípa-
dě, kdy nastoupí více nových dětí na-
jednou je to zkouška i  pro děti, které 
již MŠ navštěvují dlouho. Myslím, že 
za nás všechny mohu říct, že jsme rádi, 
že je toto období za námi a  děti si již 
zvykly na nový kolektiv, režim v  MŠ 
i na to, že nějaký čas bez svých blízkých 
vydrží.

Kapacita je zcela naplněna. Během 
roku (po dovršení 3  let malých dětí) 
bude možné přijmout další děti.

Během školního roku obohacujeme 
vzdělávací nabídku o různé akce s ro-
diči, dílničky, výlety, návštěvy divadla, 
muzeí, lesa… Do MŠ nám pravidelně 
jezdí divadlo JOJO, se svými poutavý-
mi a napínavými pohádkovými příbě-
hy. 

Samozřejmě nesmí chybět oslava 
Halloweenu, karneval, olympijské hry 
i výlet, kde jsme se (na přání dětí) vyda-
li vlakem do Svitav. Cestování vlakem 
bylo pro děti velmi poutavé a už samot-
nou cestu si užívaly s rozzářenýma oči-
ma a úsměvem na rtech. Ve Svitavách 
jsme se vydali na stezku okolo rybníku 
Rosnička, kde jsme plnili různé úkoly, 
zkoušely svou zručnost, šikovnost… 
Vycházka byla vcelku dlouhá, ale děti 
jí zvládly úžasně a za jejich snažení jim 
bylo odměnou Rákosníčkovo hřiště.

Do nového školního roku jsme vstou-
pili společnou akcí se základní školou 
„Pěšky do školy,“ která měla poukázat 
na nutnost bezpečnosti dětí v okolí ZŠ 
i  MŠ. Společná snídaně rodičů a  dětí 
byla velmi vydařená. Krásné slun-
né počasí, ranní pohoda, vůně kávy 
a všech dobrot, které přinesly děti nebo 
jejich rodiče, žádný spěch, rozcvička… 
Všichni si myslíme, že není nutné, aby 
rodiče své děti vozili až před školu nebo 
školku. Ten kousek, který je od silnice, 
je možné dojít pěšky a nebude tu tako-
vé riziko nehody či vážného zranění. 
Proto bychom i  tímto chtěli poprosit, 
aby tu zůstávalo bezpečné prostředí 
a abychom se všichni naučili chodit ke 
škole i školce pěšky. 

Předem děkujeme a  přejeme klidný 
a úspěšný rok.

 Kolektiv II. MŠ Pomezí

10. 11. sv. Martin ZŠ Pomezí

25. 11. Vánoční inspirace
kulturní 
komise

8. 12. Krampus show SDH

16. 12.
Zpívání u vánočního 
stromu

Obecní úřad

30. 12. Alko 6 pořadatelé

Přehled akcí  
do konce roku
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Poznávací exkurze
Tradiční tuzemská exkurze nasměro-

vala kroky žáků II. stupně ZŠ do parku 
mezi lednickým a valtickým zámkem. 
V zámku Lednice jsme začali příjemný 

den plný informací o šlechtickém rodu 
Lichtenštejnů a  staviteli Josefu Har-
dtmuthovi, který se vypracoval až na 
post dvorního architekta.

Procházka parkem byla sladěna 
s aplikací Skryté příběhy, která žákům 
za pomoci mobilních telefonů postup-
ně odkrývala tajemství vynálezu tužky 
a návrhu proslulého minaretu – domi-
nantě celého zámeckého parku. Kro-
mě minaretu žáci viděli Maurský dům, 
umělou jeskyni a akvadukt. V závěru 
exkurze se žáci podle svých preferencí 
rozdělili. První skupina pokračovala 
procházkou k  Apollonovu chrámu, 
druhá skupina těch „drsnějších“ na-
vštívila expozici v Muzeu mučicích ná-
strojů a útrpného práva ve sklepeních 
nedaleko lednického náměstí.

Poslední tečkou byla téměř povinná 
zastávka v  nákupním centru, to aby-
chom náhodou nějaké penízky nedo-
vezli zbytečně domů.

Tip ZŠ Pomezí:
Pokud vás lákají 

výlety, které jsou 
propojené se zají-
mavými osobnos-
ti a příběhy, které 
se na daných mís-
tech odehrály, je 
pro vás aplikace 
„Skryté příběhy“ jako stvořená. Její 
stažení i  používání je zcela zdarma, 
vyžaduje pouze mobilní data, aby v te-
rénu fungovala.

Inspirujte se na www.skrytepribehy.
cz a uvidíte, že na žádný výlet už bez 
aplikace nevyrazíte.

Mgr. Marie Benešová

V zahradách zámku Lednice

covníky společnosti Vega-
com, a. s. Veškeré informace k uvedené 
akci podá pracovník společnosti Ve-
gacom,  s.  r.  o. p.  Kejík, email kejik@
vegacom.cz, tel. 725 822 516. Vyplněné 
žádosti o připojení na optickou síť mo-
hou občané odevzdávat na OÚ, nebo 
posílat na email: kejik@vegacom.cz. 
Dokumenty si mohou vyzvednout i na 
OÚ v  Pomezí. Pokud Vám není zná-

mo, zda Váš dům je součástí projektu 
či nikoliv, informace Vám mohou být 
podány i na obecním úřadu.

Doposud o přípojku požádalo dle in-
formací od firmy Vegacom, a. s. cca 55 % 
oslovených vlastníků domů. Zda bude 
v obci akce uskutečněna, závisí na po-
čtu podaných žádostí. Pokud majitel 
domu zahrnutého v  projektu z  dotač-
ního fondu, který byl osloven s žádostí 

o připojení, nevyužije možnost přípoj-
ky z dotačního fondu zdarma a po vý-
stavbě bude chtít zrealizovat přípojku 
do domu samostatně, bude již hradit 
náklady s tím spojené. Co se týká domů 
nezahrnutých do dotačního projektu, 
pokusí se vedení obce nadále jednat se 
společnosti Cetin,  a.  s. o možnosti je-
jich připojení po vybudování páteřní 
sítě optického vedení v obci.

Výstavba optické sítě
 str. 3

Dětský den 
v Pomezí

Před začátkem léta v  sobotu 
3. 6. 2023 připravilo Sdružení nezávis-
lých kandidátů Pomezí ve spolupráci 
s horní Mateřskou školou pro děti Dět-
ský den, který proběhl v areálu u tělo-
cvičny v Pomezí a jejím širokém okolí. 
Program navázal na stezky pro děti, 
které již byly na Den dětí v minulosti 
pořádány. Dětský den byl uspořáda-
ný na pirátské téma. Děti i pořadatelé 
měli krásné masky nesoucí se v  pi-

rátském stylu. Všechny děti se prošly 
stezkou podle pirátské mapy po části 
naší obce. Na připravených stanoviš-
tích plnily úkoly, aby ověřily své pirát-
ské dovednosti. Na stezce a zejména na 
jejím konci čekaly na děti odměny pro 
každého účastníka.

Vzhledem k hojné účasti dětí i dospě-
lých jsme se rozhodli po letošním po-
kusu v pořádání Dne děti pokračovat 
a  těšíme se na setkání příští rok, kdy 
pro Vás připravíme zcela nový pro-
gram, jak pro děti, tak i pro dospělé.

Velké poděkování patří všem spon-
zorům a lidem, kteří pomáhali dětský 
den zorganizovat, a  zejména účastní-
kům dětského dne a soutěží za krásné 
zážitky.

Pořadatelé a Sdružení nezávislých 
kandidátů Pomezí
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ZŠ Pomezí s chutí do dalšího školního roku
Nedávno jsme s vervou vstoupili do 

nového školního roku. Svůj dlouho 
očekávaný školní debut absolvovalo 
celkem 17 prvňáčků, z nichž se poma-
lu stávají opravdoví školáci.

Školní rok jsme začali příjemným se-
tkáním s dětmi, rodiči a učiteli při pří-
ležitosti osvětové kampaně Pěšky do 
školy. Cílem této akce bylo upozornit 
na skutečnost, že prostor před školou 
je určen pro skotačení dětí a  ne pro 
zbytečné vjíždění aut. 

Chtěli bychom poděkovat všem, kte-
ří s námi přišli posnídat, popovídat si 
a kteří si náš apel vzali k srdci a prostor 
před školou přenechali dětem.

Další příjemné setkání s  rodiči pro-
běhlo při příležitosti slavnostního ote-
vření nových prostor školní družiny, 
ve které se děti poměrně rychle a hlav-
ně nadšeně zabydlely. Příležitostí k se-

tkání s rodiči, dětmi a pedagogy bude 
více. Například tradiční oslava svátku 
sv.  Martina se soutěžemi, průvodem 
a hledáním pokladu, nebo halloween-
ské strašení na druhém stupni školy.

Pro žáky máme připravené i další 
novinky. Od letošního školního roku 
mohou nejmladší školáci navštěvovat 
ranní školní družinu, pro prvňáky 
a  druháky jsme do rozvrhu zařadili 
hodiny anglického jazyka a  budeme 
pokračovat i v činnosti úspěšného ba-
datelského a  čtenářského klubu. Ne-
zapomínáme ani na výjezdy mimo 
školu. V říjnu se žáci II. stupně vydali 
na exkurzi na jižní Moravu a  na jaro 
je naplánována třídenní návštěva Ra-
kouska.

Pokračovat budeme i  v  tradičních 
činnostech jako je plavání, návštěvy 
dopravního hřiště, lyžařský výcvik, 

návštěvy divadla a muzeí a mnohé dal-
ší. Vyjmenování všeho, co nás čeká, by 
zabralo poměrně hodně místa. Abyste 
mohli být o činnosti školy podrobněji 
informováni, sledujte prosím webové 
stránky www.zspomezi.cz. Zde se do-
zvíte vše o činnosti školy a nahlédnout 
můžete i do fotogalerie. 

Dalším informačním kanálem může 
být školní časopis Záklaďáček obecný, 
který tvoří samy děti, a  samozřejmě 
všechna vzájemná setkání, na která 
budete vždy srdečně zváni.

Přejme si všichni společně, ať je ten-
to školní rok úspěšný jak pro děti, tak 
i pro nás dospělé. Ať probíhá v příjem-
né a  tvůrčí atmosféře a  děti ze školy 
odchází nejen nabité novými vědo-
mostmi a dovednostmi, ale i nadšené 
z příjemných zážitků.

Mgr. Nataša Dostálová, ředitelka školy

Život nám čas od času přináší různá 
rozloučení. V sobotu 23. záři 2023 jsme 
se rozloučili s létem a v sobotu 2. září 
jsme se v  dolním sportovním areálu 
rozloučili s  prázdninami. Sdružení 
Rovnováha spolu s  TJ Sokol Pomezí 
připravilo pro širokou veřejnost už po-
druhé zábavné sportovní odpoledne.

Děti, ale nejen ony, si mohly vyzkou-
šet své schopnosti a dovednosti v růz-
ných sportovních aktivitách. Loňské 
disciplíny v  běhu, lukostřelbě, hodu 
na basketbalový koš a procvičení rov-
nováhy na laně jsme doplnili o skoky 

Ohlédnutí za koncem prázdnin
do dálky, jízdy zručnosti na kole, běh 
s míčkem na raketě, střeleckou soutěž 
v kopané a další dovednosti s míčem. 
V čase mezi jednotlivými disciplínami 
si děti mohly zahrát badminton, ne-
chat se ozdobit malováním na obličej, 
zaskákat si ve skákacím hradu, zahrát 
si minifotbal atd. 

Dospělí obdivovali dětskou pohyb-
livost při aerobiku pod vedením cvi-
čitelky Báry Krajíčkové, Michal Kuda 
pak všem přítomným předvedl cvičení 
na „placatém“ laně a sklidil tak zaslou-
žený obdiv.

Všichni soutěžící byli odměně-
ni sladkým i  slaným občerstvením 
a  domů si také odnášeli nezbytné 
medaile. V  podvečer prostor ovládla 
hudba k dětské diskotéce a celou akci 
završil tradiční ohňostroj. Atmosféra 
sobotního odpoledne i  pěkné počasí 
přispěly k tomu, že se naše akce, stej-
ně jako v  loňském roce, vydařila na 
jedničku. Všem školákům přejeme, 
aby těch jedniček bylo v  nastávajícím 
školním roce co nejvíc a aby měli to-
lik úspěšných výsledků jako v  závěru 
prázdnin na dolním hřišti. Poděková-
ní patří také všem, kteří se podíleli na 
přípravě i  průběhu celého rozloučení 
s prázdninami, ať už sponzorsky nebo 
přímou pomocí a přiložením ruky ke 
společnému dílu. 

Všem spoluobčanům pevné zdra-
ví a  spoustu sportovních i  osobních 
úspěchů přejí pořadatelé, 

členové Sdružení Rovnováha  
a TJ Sokol Pomezí
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Mladí hasiči SDH Pomezí rok 2023
Vážení přátelé, dovolte mi Vás infor-

movat o  sezóně roku 2023 u  mladých 
hasičů SDH Pomezí. Již od zimy jsme 
trénovali v  tělocvičně jak fyzičku, tak 
týmovou hru. Hasiči jsou totiž vždy 
hlavně o  týmu. Týmovost je důležitá 
jak u dětí, tak i u dospělých, ve výjez-
dové jednotce a vlastně v celém našem 
sboru. Letos jsme ve výborné formě na-
stoupili na okresní ligu ve složení dvou 
týmů mladších a jednoho starších.

Mladší „B“
Našemu Béčku kralovaly děti, které 

již nejsou úplně nejmenší. Někteří jsou 
sice stále relativně nováčci, ale i  tak si 
letos jako parta skvěle sedly a zaběhly 
perfektní sezónu. Snažily se a bojovaly 
víc srdcem než zkušenostmi. V Pomezí 
se stal historický okamžik, a to ten, že 
si „B“ tým odnášel 3. místo. To se nám 
prostě ještě nestalo. Bomba! V Jevíčku 
jsme si skoro za tmy, s velmi pěkným 
časem, odváželi 7. místo. Polička byla 
jen kousek pod stupni vítězů  – tedy 
umístění bramborové. Útok v  Sádku, 
s časem lepším než v Poličce, stačil na 
deváté místo. Zato v Kamenci – v Ka-
menci perfektní čas  – 17,98 s (to snad 
nedali ani na tréninku) bohužel v silné 
konkurenci až páté místo. A  na po-
sledním závodě v Mladějově – 7. místo 
s časem pod 20 s. Celkově malí hasiči 
skončili na 4. místě v Okresní lize Svi-
tavska…! Téměř neskutečné umístění! 
Celý tým “B“ se příští rok posune na 
pozici Áčka a my se moc těšíme, jak za-
motají první pozice v roce 2024.

Jmenovitě: Tomík Jindra, Alex Vávra, 
Sebík Kalina, Linda Flídrová, Klárka 
Lopourová, Romča Ziegler, Péťa Bed-
nář a Anetka Mitášová

Mladší „A“
Zkušení borci, léty prověření, si od 

začátku šli pro suverénní první pozice. 
Mohla bych to komplikovat, ale… jed-
noduše napsáno  – V  Jevíčku, Poličce 
a v Mladějově byli na 1. místě… V Po-
mezí, Sádku a Kamenci na místě dru-
hém!!! Netřeba více dodat, tým, jenž se 
umístí takhle vysoko na každé soutěži, 
je jasně nejlepší! Bohužel v součtu bodů 
vyhrál nejlepší čas sezóny, a  ten měly 
děti z Bystrého. V okresní lize nám tak 
připadlo druhé místo, ale co? Kdo má 
takovéto výsledky. Jenom naše Áčko. 
Vždyť nikdy nebyli na soutěži hůře než 
druzí…A to je na velkou poklonu a vel-
kou gratulaci…!

Kdo byli ti borci? Klárka Pletichová, 
Lukáš Makovský, Káťa a Nikča Juren-
kovy, Dan Mach, Míša Jindra a David 
Jandl…

Starší
Po smutku z  odchodu dlouholetých 

členů jsme si do nové sezóny přived-
li naopak i  jednoho člena, na něhož 
nesmím zapomenout. Vojta Peša se 
k  nám přihlásil z  Bystrého, a  protože 
i jeho sestra nás úspěšně již několik let 
reprezentuje (v týmu žen), neměli jsme 
s tím, ho přijmout, nejmenší problém.

Dovolte mi odbočit. Vojta se uká-
zal jako jeden z  nejdůležitějších lidí 
v družstvu starších. Letos se naprosto 
promíchaly generace a  najednou byla 
mezi dětmi trošku věková propast. Voj-
ta se ale vždy choval ke každému stejně, 
a  hlavně díky němu zůstala parta, na 
kterou jsme byli zvyklí. Jeho smysl pro 
humor a týmový duch všechny ze sku-
piny vždycky zvednul a nabil energií.

Starší měli většinou smůlu, na trénin-
ku nezaháleli, dokonce trénovali i bez 
vedoucích, tak moc se snažili. V Pome-
zí dosáhli na 8. místo, V Jevíčku brali 
medailové – třetí místo. Polička - o pár 
sekund nakonec druzí… Sádek druhé 
místo. Kamenec i  se skoro nejlepším 
časem sezóny (16,45 s) místo 6. V Mla-
dějově nejlepší čas  – 15,96  – bohužel 
nakonec místo 5. a  lepší útok konku-
rence nás posunul na 4. místo v okres-
ní lize. Není však proč být zklamáni. 
Je to krásné umístění a krásný krok do 
příštího roku.

Našimi hrdiny pro tento rok byli: Lu-
káš Niklu, Vojta Peša, Nela Flídrová, 
Lukáš Kučera, David Jandl, Monika 
Makovská, Šarlota Stýblová, Kryštof 
Kalina a z mladších velká pomoc - Lu-
káš Makovský. Děkujeme…

Dorost
Tento rok jsme začínali prakticky od 

začátku. Děti, které loni odešly ze star-
ších, chtěly i nadále běhat za náš sbor 
a my jsme byli velmi rádi. Bohužel jsme 
neměli zkušenosti ani dostatek času 
realizovat jejich očekávání. Dorosten-
ky i dorostenci si trénovali po většinu 
času sami a  my jsme museli nahlížet 
neustále do pravidel, která nám byla 
cizí. Ne, neměli jsme ani tolik mládeže, 
abychom poskládali dva týmy. Naštěstí 
mezi hasiči je soudržnost a  kamarád-
ství i  mezi sbory, a  tak jsme některé 
sportovce takzvaně draftovali z okolí.

První jejich soutěží mělo být okresní 
kolo hry Plamen. Kvůli velké neúčasti 
bychom však byli s  oběma kategorie-
mi jediní, a proto nás čekalo hned kolo 
krajské. Na to jsme nebyli připraveni – 
no dobře, já jsem nebyla, a tak to skon-
čilo alespoň účastí a  krásným dnem 
v kolektivu skvělých lidí (a TOP desít-
kou pro oba týmy). Po prázdninách si 
je vzal do parády ostřílený reprezentant 
republikového a krajského kola doros-
tu – sám Thirry. A výsledky se dosta-
vily již v Mladějově. Oba týmy, jak do-
rostenky, tak dorostenci, se umístily na 
prvním místě. Velká gratulace…!

Reprezentovali nás  – Lukáš Nikl, 
Vojta Peša, David Jandl, Filip Nunvář, 
Honza Háp, Filip Mužík, Pavel Makov-
ský a  Radim Mitáš, za holky  – Dorča 
Grossmannová, Nela Flídrová, Áďa 
Honzálková, Terka Boštíková, Náťa 
Kvapilová, Monča Makovská a  Lucka 
Leinweberová.

Všem našim dětem moc děkujeme za 
celý rok, který jsme s nimi mohli pro-
žít, za rok, během kterého reprezento-
valy mladé hasiče SDH Pomezí a naši 
obec. Děkuji sboru a obci za podporu, 
bez které bychom nedosáhli takových 
výsledků. Děkuji svým kamarádům 
z  řad vedoucích  – Jirkovi Makovské-
mu, Thirrymu Ehrenbergrovi, Pepovi 
Makovskému, a Domči Vápeníkové za 
jejich pomoc s  dětmi. Moc děkuji za 
Váš čas.

A pořád… Svět je Lunapark a sprave-
dlnost pro Jamajku…!

Zuzana Dočekalová  
vedoucí mládeže SDH Pomezí
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Zdraví prospěšné sportování mládeže
Přeji vám všem příjemné 

podzimní dny a krásné čtení 
v našem obecním zpravoda-
ji. Moje informace o činnos-
ti sportovních oddílu naši TJ 
si rozdělíme do dvou etap. 

Dnes se můžete těšit na organizaci 
sportování mládeže do 15 let, v druhé 
fázi vám trochu přiblížím ekonomiku 
sportovního klubu v menších obcích.

Začněme tím nejroztomilejším, co 
potěší oko každého rodiče, prarodiče, 
ale i náhodného příznivce sportu. Ko-
lektiv se jmenuje – sportovní školička 
a  jsou to děti předškolního věku. Pod 
vedením trenéra Miroslava Kotoučka 
se nám tato skupina utěšeně rozrůstá 
již druhým rokem. Bývá obvyklé, že 
tréninku se účastní i 20 dětí.

Trpělivý trenér je učí základní tělo-
cvičné prvky a užijí si i zábavnou for-
mou první kontakty s míčem. Podzim-
ní sychravé počasí ukončí jejich pohyb 
ve venkovním prostředí a  budeme se 
stěhovat do krásné obecní tělocvičny, 
kde budou tyto sportovní naděje pi-
lovat svoje dovednosti 3x týdně až do 
jarního období.

Další kategorií je mladší a starší pří-
pravka (děti ve věku 6–12  let). Tento 
sloučený tým hraje pravidelně svoje 
fotbalové soutěže řízené okresním fot-
balovým svazem Svitavy.

V našem sportovním areálu je může-
te vidět 2x týdně a o víkendu hrají svá 
mistrovská utkání formou turnajů na 
území Svitavského okresu. Tato muž-
stva vedou velice cíleně a  odpovědně 
trenéři Mička Michal a Roušar Lukáš. 

Výsledky na sebe nenechaly dlouho 
čekat a  po třech letech usilovné píle 
mužstvo starší přípravky zatím v celé 
soutěži nenašlo přemožitele. Vyhrálo 
všech 7 turnajů a při 15 zápasech na-
sbíralo 45 bodů a  impozantní poměr 

branek 136:20 (někdy je mi soupeřů až 
trochu líto). Takže mi nezbývá než po-
děkovat všem třem trenérům i samot-
ným hráčům za předvedené výkony, 
snahu a nádherný sportovní elán.

Se situací v  mužstvech dorostu 
a  mužů vás rád seznámím v  dalším 
čísle zpravodaje, který vyjde buď po 
skončení podzimní sezóny, nebo před 
začátkem jara.

Nyní se budu snažit vám trochu při-
blížit financování sportu v  menším 
vesnickém klubu. Pokud chceme za-
hájit sportovní sezónu, musíme zapla-
tit členské příspěvky FAČR (fotbalová 
asociace) a  ČUS (Česká unie sportu). 
Při naší členské základně 139 členů 
nejde o  žádné malé finance. Velkou 
položkou našeho rozpočtu je doprava 
dětí a  ostatních mužstev k  mistrov-
ským utkáním po celém území Par-
dubického kraje a Svitavského okresu. 
Asi si umíte představit, kolik stojí 1 km 
dopravy autobusem při dnešních šíle-
ných cenách pohonných hmot. Obrov-
ským nákladem jsou nezbytné náklady 
na energie (plyn, voda, elektro), další 
nemalou položkou jsou pohonné hmo-
ty pro údržbu travnaté plochy v celém 
areálu, kterou je potřeba posekat mini-
málně 2x týdně. O zavlažování v par-
ných letních dnech ještě bude zmínka. 
Nemalé prostředky vynakládáme na 

sportovní vybavení týmů (dresy, míče, 
bezpečnostní hliníkové branky, sítě, 
sportovní pomůcky pro trénink). Jsme 
povinni zajistit našim i  soupeřových 
hráčům ochranné nápoje, byť je to jen 
obyčejná balená voda. Upozorňuji, že 
veškerá činnost trenérů a funkcionářů 
klubu je zcela dobrovolná a zdarma.

Proč vám toto všechno vysvětlu-
ji? V době, kdy se zastupitelstvo obce 
rozhodlo zřídit vrt pro nezávislý zdroj 
vody ve sportovním areálu, jak pro 
obecní účely, tak pro vybudování umě-
lého zavlažování fotbalového hřiště 
i pro potřeby hasičského sboru, přišlo 
absolutně nepochopitelné rozhodnutí 
našich nejvyšších politických předsta-
vitelů o zastavení finanční pomoci pro 
údržbu sportovišť. Ze dne na den. Naše 
již hotová projektová dokumentace, 
a záměr vybudovat umělé zavlažování 
hrací plochy tímto rozhodnutím do-
stalo vážnou ránu do zad. Pro vše, co 
jsme budovali s  elánem a  oddílovým 
nadšením několik let, budeme nuceni 
hledat alternativní řešení, protože naši 
žádost o  poskytnutí finančního pří-
spěvku ani nelze podat. Snad se nám 
to podaří a v letním období nebudeme 
s obavami muset sledovat, jak nám trá-
va postupně rezne a  hnědne. Hodno-
cení tohoto z mého pohledu nekompe-
tentního a  krátkozrakého rozhodnutí 
nechám na každém čtenáři. 

Proto bych chtěl touto cestou velmi 
poděkovat vedení obce, která stabilně 
každý rok věnuje nemalou finanční 
částku pro rozvoj sportování mládeže 
v naší obci. Příjemné je zjištění, že Par-
dubický kraj i NSA (Národní sportov-
ní agentura) oddílům zachovaly přízeň 
a nadále pokračují v podpoře sportov-
ní činnosti mladých lidí. Třetí v řadě, 
kteří si zaslouží poděkování, jsou dob-
rovolní dárci, kteří nám přispívají na 
technické vybavení a údržbu movitého 
majetku TJ. (Kytos Kamenec, Fitness 
Pomezí, Kypa Pomezí)

Co napsat na závěr? Do Prahy bych 
vzkázal „je mi z  vašeho rozhodnutí 
hodně smutno”, a  to používám velmi 
uctivé a slušné vyjádření. Všem našim 
čtenářům přeji mnoho zdraví, příjem-
né chvíle v kruhu rodinném i s přáte-
li, veselou náladu a těším se s vámi na 
shledanou v našem sportovním areálu 
při trénincích a  sportovním snažení 
našich dětí i dospělých.

Zdeněk Stoklásek  
předseda TJ Sokol Pomezí z.s
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Vážení spoluobčané obce Pomezí,
v  minulém zpravodaji jsem popsala 

zásadní funkci stromu při stabiliza-
ci krajiny a  adaptaci na klimatickou 
změnu. V  tomto článku bych vám 
ráda představila příklad dobré praxe 
z  nejbližšího okolí. Jde o  výsadbu so-
litérních stromů (samostatně stojících, 

i když v řadě) do volné krajiny, dokon-
ce do zemědělské krajiny, a  neexpan-
zivních keřů (takových, které se nešíří 
divoce a rychle do okolních pozemků).

Loni v  listopadu 1. ZO ČSOP Polič-
ka vysázela v  bezprostřední blízkosti 
Poličky stromořadí doslova uprostřed 
pole. Výsadby se účastnil i oddíl mla-
dých ochránců přírody, jejich rodiny, 
skauti a  další přátelé a  příznivci pří-
rody. Stromy byly zasazeny do pruhu 
půdy, který se na jaře ještě osel nekta-
rodárnou směsí rostlin. Díky osvíce-
ným majitelům této půdy, kteří vyjmuli 
pruh svého pozemku z velkého bloku, 
se podařilo zasázet 80 plodonosných 
dřevin (kromě ovocných stromků také 
keře). Toto pole je díky tomu rozčleně-
né na menší plochy. Neomezuje pohyb 
zemědělských strojů a působí jako vý-
znamný prvek v  krajině. Mírní větry 
a  odnos zeminy způsobený větrem, 
zvyšuje množství rostlinných a  živo-
čišných druhů, včetně půdního živo-
ta, který obohatí i  sousední pozemky. 
Nemalou měrou pak zadrží vláhu jak 

Podzim – čas na výsadbu stromů
dešťovou a  sněhovou, tak vláhu vypa-
řovanou z rostlin a půdy.

Po roce výsadby se na tomto pozem-
ku zcela změnily podmínky pro život 
volně žijících druhů živočichů. Nově 
vysetá plocha začala sloužit jako bio-
koridor zaměřený na čmeláky, protože 
nedaleko této plochy je lokalita s  vý-

skytem vzácných druhů čmeláků, kde 
jim ale způsob sečení bohužel nezaru-
čuje dostatek potravy po celou sezónu. 
Biokoridor tak funguje jako podpůrná 
plocha a  možnost pro migraci živoči-
chů zemědělskou krajinou. Cíleně vy-
seté bobovité rostliny díky chladnému 
jaru dobře klíčily a  velkou službu zde 
dělají i  jinak neoblíbené polní rostli-
ny jako hluchavky a konopice. Kromě 
běžných druhů čmeláků místo rychle 
objevily i cílové druhy – čmelák lesní, 
úhorový, proměnlivý, klamavý, pruho-
vaný a zdobený. Místo osidlují také dal-
ší živočichové – motýli (otakárci, vře-
tenušky), samotářské včely, polní ptáci 
i  savci. Celou lokalitu monitorují ně-
kteří členové organizace Čmeláci PLUS 
a  považují takto provedenou výsadbu 
za dobrý počin nejen pro čmeláky.

Na každém kůlu od vysazeného 
stromku byly po celý rok vidět vývržky 
dravých ptáků – dravci zde měli vhod-
né podmínky pro lov hrabošů a doslo-
va hodovali. Další pobytové známky 
zvěře byly také patrné, např.  srnci vy-

tloukali parůžky na vzrostlých slu-
nečnicích, které se tam vysely spolu se 
směsí nektarodárných rostlin.

Při takové výsadbě je potřeba dů-
kladně ochránit mladé sazeničky stro-
mů právě proti vytloukání srnců či 
okusu zajíců v zimě. Kromě ochrany je 
potřeba i závlaha a na to se myslí už při 
výsadbě a  nechává se kolem stromku 
nízká prohloubenina na zálivku. Dů-
ležité jsou i samostatně stojící kůly pro 
dravce, dravci si totiž mohou sedat na 
mladé stromky a zlomit je.

Na závěr bych ráda připomněla, že 
dotací na výsadbu je poměrně mnoho 
z  různých zdrojů. Dotace nabízí kraj 
prostřednictvím Agentury ochrany 
přírody a krajiny (AOPK), různé nada-
ce, neziskové spolky a sdružení, někdy 
i obce či města a často také velké firmy, 
které se zavázaly v rámci udržitelného 
rozvoje nahradit škodlivý vliv jejích 
výroby na životní prostředí. Zeměděl-
ci si mohou založit tzv. ekologicky vý-
znamný prvek (EVP), který musí mít 
v  bloku půdy ostrůvkovitý charakter 
– pokud takový prvek registrují, ne-
vyjímá se jim plocha prvku z  dotač-
ních plateb. Navíc mají možnost čer-
pat tzv.  nadstavbová ekoschémata. Po 
splnění podmínek těchto ekoschémat, 
dostanou větší dotace.

Na dotace na výsadbu stromů se žádá 
většinou na jaře, je proto dobré třeba 
přes zimu vymyslet kde a co vysadit, na 
jaře zažádat a v průběhu léta připravo-
vat podzimní výsadbu.

Sázejme stromy s rozmyslem a připo-
jme k výsadbě také úpravu okolí, jako 
to udělali poličtí ochránci přírody vy-
setím nektarodárných rostlin, přemýš-
lejme o způsobu péče o lokality a bude-
me mít v krajině život.

Ing. Adéla Homolová
zastupitelka obce Pomezí


